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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
setkáváme se v předvánočním čase a  zanechá-
váme za sebou rok, ve kterém jsme si různými 
akcemi připomínali 800. výročí od první zmín-
ky o  Morkovicích. Věřím, že jste si mezi nimi 
našli i  vy něco pro radost, pobavení nebo jen 
rozptýlení z každodenních povinností a staros-
tí. Možná jste si zakoupili knihu nebo některý 
z upomínkových předmětů, který vám bude při-
pomínat památný rok 2022.
Dovolte mi vrátit se ještě o pár týdnů zpět, a to 
k  období, kdy jste přicházeli ke komunálním 

volbám a využili jste možnosti vybrat si své zá-
stupce do městského zastupitelstva. Těší mě, že 
vám věci okolo nejsou lhostejné a  pravidelně 
vyjadřujete své preference. Také chci poděkovat 
za vaši důvěru, které si velmi vážím a díky které 
jsem už 28 let starostou v  Morkovicích-Slíža-
nech. V  této roli cítím především velkou zod-
povědnost a pokoru, ale současně mohu říci, že 
mne tato práce stále baví. Samozřejmě, že mám 
kolem sebe radní, zastupitele, kolegy a další spo-
lupracovníky, kteří se podílí na plnění nejrůz-
nějších úkolů a výzev. Jde převážně o týmovou 

činnost a já děkuji všem za odvedenou práci.
Již v předchozím období jsem se často zmiňo-
val o  tom, že žijeme v době, která klade vyso-
ké nároky na naši odolnost ve všech směrech. 
Doufali jsme, že situace bude lepší, ale zatím se 
jeví opak. Budeme se snažit i v této nelehké době 
plnit své volební sliby a přičiňovat se o to, aby-
chom společně překonali životní zkoušky.
Přeji vám do nadcházejících dní sílu, zdra-
ví a  podporu svých blízkých. Ať se vám daří 
v osobní i pracovní sféře.

S úctou Pavel Horák, starosta 
se jještě o párár týdnů zpět, a to Dovolte mi vrátit 

te přichcházá eli ke kkomo unálnímk období, kdy jst
lupracovníky, ktkteřeří see ppodílí na plnění nejrůz-
nějších úkolů a výzev.v JJde ppřeřevážně o týmovou

ý
v osobobníní i pracovní sféřře.e

S úctou Pavevell Horák, starostate přicházázeli ke koomunálním k  období, kdy jst nějších úkolů a výzev. JJded  přeevážně o týmovou S úctou Pavel HoH rák, starosta 
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Informace z jednání zastupitelstva města Morkovice-Slížany
Zasedání č. 23 – poslední zasedání zastupitelstva ve volebním období 2018-22

Změna rozpočtu
Při zasedání zastupitelstva č. 23, které se konalo 14. 9. 2022 se zastupitelé 
města seznámili s rozpočtovým opatřením č. 6 dle přílohy č. 1, kterým se 
celkové příjmy zvyšují o 8 325 348,-Kč, celkové výdaje se zvyšují o 11 013 
348,-Kč a fi nancování se upravuje o 2 688 000-Kč. Důvodem navýšení je 
především snaha o rychlejší dokončení stavby nové komunikace na ul. Zá-
humenice a budování vysokorychlostního internetu – „optiky“ ve městě.

Změna územního plánu
Zastupitelé také jednomyslně schválili návrh ve věci pořízení Změny č. 3 
Územního plánu Morkovice-Slížany. Na žádost vlastníků pozemků v lo-
kalitě Záhumenice se jedná o změnu části sídelní zeleně na plochy – by-
dlení individuální, a to po levé straně vedle komunikace směřující k ryb-
níku „Palovák“. Z podnětu města Morkovice-Slížany se jedná o rozšíření 
plochy sběrného dvora na pozemku p. č. 1501 v k.ú. Morkovice, ul. Uh-
řická cca o 50 m a změna celé plochy z drobné výroby a výrobních služeb 
na plochu technického zabezpečení obce. Dále jde o doplnění způsobů 
využití průmyslových ploch za benzinkou o přípustné využití obchodu a 
občanského vybavení, tj. stanice Hasičského záchranného sboru Zlínské-
ho kraje. Poslední změnou je úprava stávajícího stavu zastavěného území 
v horní části Slížan po pravé straně při výjezdu na Troubky, a to z orné 
půdy na plochy sídelní zeleně – zahrady. V této věci bude osloven Měst-
ský úřad v Kroměříži, stavení úřad a oddělení územního plánování jako 
pořizovatel. Náklady vzniklé s pořízením výše uvedené změny uhradí 
město Morkovice-Slížany a po vlastnících pozemků ve změněné ploše 
BI – bydlení individuální na ulici Záhumenice bude požadovat uhrazení 
poměrné části nákladů.

            Lokalita Záhumenice    Slížany
 
Rozšíření názvu ulice Záhumenice o novou část
Na ulici Záhumenice dochází ve druhé etapě k výstavbě rodinných domů 
a je nutné označit ulici názvem, aby bylo možné po dokončení staveb 
přiřazovat adresní místo. Zastupitelé jednomyslně podpořili návrh ne-
vytvářet nový název ulic, ale pouze rozšířit stávající ulici Záhumenice o 
tuto zastavovanou část. Nové části ulice Záhumenice jsou nejlépe vidět 
na následujícím obrázku.

Zasedání č. 1 - Ustavující zasedání nově zvoleného zastupitelstva
Na ustavujícím zasedání zastupitelstva města Morkovice-Slížany č. 1, 
které se konalo 24. 10. 2022 proběhla volba starosty, místostarosty a 
členů rady města. Starostou města zůstává i nadále Mgr. Pavel Horák. 
Funkci místostarosty bude stejně jako v minulém volebním období vy-
konávat pan Zdeněk Frkal. Dalšími členy rady města byli zvoleni paní 
Eva Lejsalová, Martin Koutňák a Jiří Navrátil, Dis., volba proběhla jed-
nomyslně.
Součástí programu bylo také zřízení kontrolního a fi nančního výboru. 
Předsedou kontrolního výboru byla zvolena Ing. Marie Pěnčíková a čle-
ny výboru jsou Dalibor Skácel a Martin Procházka. Předsedou fi nanč-
ního výboru byl zvolen Bc. Kazimír Přibyl. Členy fi nančního výboru 
byli zvoleni JUDr. Dagmar Šestáková, Jaroslav Pajgr, Veronika Hana-
číková, Jiří Vinklárek, Ing. Magda Kuchaříková a Mgr. Jana Pešáková, 
volby opět proběhly jednomyslně.
V další části jednání zastupitelé města hlasovali o výši odměn pro neu-
volněné členy zastupitelstva.
Co je uvolněný/neuvolněný člen zastupitelstva obce a jaká jim přísluší 
odměna? Uvolněným zastupitelem se rozumí osoba, která vykonává vo-
lenou funkci na „plný úvazek“. Uvolněný zastupitel je dlouhodobě uvol-
něn ze svého pracovního poměru, fakticky se stává po dobu výkonu své 
funkce „jakoby“ zaměstnancem obce a jeho měsíční odměna je určena 
nařízením vlády. V našem městě je uvolněným zastupitelem starosta 
a místostarosta města. Ostatní členové zastupitelstva jsou neuvolnění. 
Neuvolněným zastupitelům může být za výkon funkce poskytnuta mě-
síční odměna, přičemž její maximální výši stanoví zákon. Zastupitelé 
města Morkovice-Slížany schválili usnesením č. 5 výši odměn pro neu-
volněné členy zastupitelstva. Pro člena rady města činí odměna 4 334,-
Kč, pro předsedu výboru nebo komise 2 167,-Kč, pro člena výboru nebo 
komise 1 806,-Kč a pro člena zastupitelstva 1 083,-Kč.  

Vážení spoluobčané,
rádi bychom vám poskytli informace ze zasedání Zastupitelstva města Morkovice-Slížany  novou formou, která by pro vás byla čtivější a sro-
zumitelnější. Plná znění ověřených zápisů v papírové podobě jsou k dispozici na Městském úřadu Morkovice-Slížany a v elektronické podobě 
na webových stránkách města na odkaze www.morkovice-slizany.cz/dokumenty/zapisy-ze-zasedani-zastupitelstva .

po ě é část á adů.

Lokalita Záhumenice Slížany

ZMĚNA  VOLEBNÍ  MÍSTNOSTI V ROCE 2023
Město Morkovice-Slížany oznamuje, že dojde ke změně volební místnosti ve volebním okrsku č. 2, zejména z důvodu bezbariérového přístupu. 

Původní volební místnost byla na Hasičské zbrojnici a nová volební místnost bude 
v přízemí budovy bývalého kláštera na ulici 17.listopadu č.p. 140, Morkovice-Slížany.

Tato změna volební místnosti se týká voličů s trvalým pobytem na ulici: Altýře, Cimburk, Jabloňová, Kolaříkova, Krátká, 
Legionářská, 17. listopadu, Náměstí Svobody, Nerudova, Nový  Svět, Jiřího z Poděbrad, Přecechtělova, Svatopluka Čecha, 

Sokolská, Školní, Ve Bráně, Zahradní a Žižkova.
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Město 
Morkovice – Slížany 

velmi děkuje
panu Karlu Poláškovi 

za poskytnutí 
autorských fotografií 
do kalendáře pro rok 

2023.

Na vědomí se dává, že ke konci roku 2022 dochází k výměně lékařů 
v gynekologické ambulanci Gyneze s.r.o., sídlem 17. listopadu, Morkovice – Slížany.

MUDr. Boleslav Zezula odchází do důchodu, 
na jeho místo nastupuje MUDr. Klára Bilíková. 

Ordinační doba se rozšiřuje 
od 4.1.2023:  středa 8:00 – 12:00   14:00 – 16:00

Stávající péče bude zachována, velmi ráda bych ji rozšířila o péči o nastávající 
těhotné maminky, taktéž se ke mně nemusí bát přijít děvčata, která nemají 

prozatím zkušenost z ambulance gynekologie. Ve své bývalé ambulanci ve Zlíně 
jsem byla zvyklá se o ně starat. Zakládám si na citlivém a empatickém přístupu ke 

všem svým pacientkám. 
Prostě vítány jsou ženy všeho věku. Budu se těšit na viděnou.

MUDr. Klára Bilíková

Městský úřad Morkovice-Slížany a Městská knihovna v Morkovicích 
oznamují občanům, že ve dnech 27.12. – 30.12.2022 budou uzavřeny.

Prvním úředním dnem v novém roce bude pondělí 2. ledna 2023.

Platby místních poplatků v roce 2023

Poplatky se hradí od 1.2. do 30.4.2023
Poplatek za odpad
Částka:  600,-/fyzickou osobu přihlášenou k pobytu ve městě 
 600,-/vlastníka nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům  nebo stav-

bu pro rodinnou rekreaci, ve které není přihláše žádná fyzická osoba 
a která je umístěna na území města (tzv. chalupářský poplatek)

 Za vlastníky se považují jak fyzické, tak právnické osoby,
 - poplatek hradí i ten vlastník, kterému nebyla přidělena popelnice
Způsob platby: 
- na pokladně města v úředních hodinách hotově nebo platební kartou,
- převodem na účet č. 230 127 461/0300
Při platbě na účet:
- výši platby lze sečíst za všechny členy domácnosti a uhradit jednou 

částkou,
- do variabilního symbolu se uvede:

a) občané s trvalým pobytem v Morkovicích: číslo popisné + 1340 
(př. občan s trvalým pobytem na č.p. 102 v Morkovicích uvede v.s. 
1021340)

b) občané s trvalým pobytem ve Slížanech: 9 + číslo popisné + 1340 
(př. občan s  trvalým pobytem na č.p. 85 ve Slížanech uvede v.s. 
9851340)
- do poznámky pro příjemce uveďte příjmení osob, za které po-

platek hradíte (zejména u bytových domů)
c) u chalupářského poplatku uvede vlastník nemovitosti:  

- v Morkovicích: číslo popisné nemovitosti + 1340
- ve Slížanech: 9 + číslo popisné nemovitosti + 1340
- do poznámky pro příjemce uvede název poplatníka (majitele 

nemovitosti).

Příklad: poplatek za 4 osoby na č.p. 503 v Morkovicích
Částka: (4x600,-) 2 400,- Kč na č. účtu: 230 127 461/0300, v.s. 5031340, 
pozn. Jandera, Janderová, Novák, Nováková
Při platbě na účet budou známky na popelnici průběžně distribuovány 
do domovních schránek. Známka bude označena číslem popisným.

Poplatek za psa
Pokud vlastníte v domácnosti více pejsků a nejste si jisti tím, jakou částku 
máte za psy bezhotovostně hradit, ověřte si nejdříve tuto informaci na níže 
uvedeném telefonu nebo osobně v kanceláři č. 107 na městském úřadě.
Dále žádáme majitele, kteří o pejska během roku 2022 přišli a tuto změnu 
správci poplatku doposud nenahlásili, aby tak neprodleně učinili.    

Částka: 100,-/1 pes/rok  (u více psů jednoho majitele je částka vyšší:
2 psi jednoho majitele = 300,- /rok
3 psi jednoho majitele = 500,-/ rok.)   
Způsob platby:  - na pokladně města v úředních hodinách
  - hotově nebo platební kartou,
  - převodem na účet č. 230 127 461/0300
Při platbě na účet:
- výši platby lze sečíst za všechny psy všech členů domácnosti a uhradit 

jednou částkou,
- do variabilního symbolu se uvede:

a) občané s trvalým pobytem v Morkovicích: číslo popisné + 1341 
(př. občan s trvalým pobytem na č.p. 102 v Morkovicích uvede v.s. 
1021341)

b) občané s trvalým pobytem ve Slížanech: 9 + číslo popisné + 1341 
(př. občan s trvalým pobytem na č.p. 85 ve Slížanech uvede v.s. 
9851340)
- do poznámky pro příjemce uveďte příjmení osob/by, za které 

poplatek hradíte a počet psů
Příklad: 
poplatek za 2 psy na stejného majitele pana Kameníčka na č.p. 116 ve Slí-
žanech = 300,-, poplatek za 1 psa na druhého majitele paní Kameníčkovou 
na č.p. 116 ve Slížanech = 100,- 
Výpočet částky:  celkem 400,- Kč za tři psy dvou majitelů v jedné domácnosti
Částka k úhradě: 400,- Kč, č. účtu: 230 127 461/0300, v.s. 91161341
Do pozn.: Kameníček 2 psi, Kameníčková 1 pes

Bližší informace podá p. Jablunková na tel. 573 502 814
nebo na emailu jablunkova@morkovice-slizany.cz
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Hanhart Morkovice  

My a kočky kolem nás

Do nové modernizované haly pořídila 
fi rma Hanhart Morkovice s.r.o. kontrolní sys-
tém Equator. Vzhledem tento unikátní přístroj 
připomíná pavouka, není tedy divu, že jeho 
pracovní název ve fi rmě je právě „PAVOUK“. 
Pavouk dokáže provést vysokorychlostní porov-
návací měření velkého počtu produkovaných 
dílů. Měření proběhne tak, že rozměry měře-
ného dílu se porovnají s rozměry referenčního 
dílu, přičemž odchylky jsou ihned odesílány do 

V současné době, tedy v roce 2021, jsou kočky již skoro kriticky pře-
množené v důsledku toho, že si lidé myslí, že je kastrace zbytečná. Někteří 
z přesvědčení, že kočka by měla mít alespoň jednou za život koťátka. To způ-
sobuje velký problém, a to především pro kočky a koťata, která se narodí na 
ulici, kvůli nezodpovědnosti majitelů umírají často v hrozných podmínkách 
na nemoci, hlad a mnohdy i mrazem. Kočka může mít průměrně dvakrát 
ročně koťata. V jednom vrhu je plus minus pět až šest koťat, která zhruba 
v půlroce mohou mít další koťata. Tak si to pojďme spočítat: jedna kočka, 
která má šest koťat, dejme tomu, že to jsou tři holčičky a dva kocourci, ti 
za půl roku dospějí plus jejich matka je opět plodná, takže 4 krát 6 je 24 
koťat. To je 12 plus 4, to je 16 samic. A  takto bychom mohli pokračovat 
dál…. Takže jedna nekastrovaná kočka zvládla za rok a půl rozšířit své geny 
na 92 nových koček (zde už musíme počítat i narozené kocoury). Toto je 
modelový příklad samozřejmě v normálních podmínkách, ne všechna ko-
ťata přežijí a rodí se samci a samice v různém poměru. Je to pouze ukázka 
toho, jak raketově se kočky zvládnou množit, a to jsme počítali v základu 
s jednou kočkou. Těch koček jsou ve skutečnosti venku tisíce a jen zlomek se 
dostane do domova, zlomek se dostane do útulku či depozita a ten zbytek je 
odsouzený k tomu žít na vlastní pěst – venku bojovat s ostatními kočkami, 
s nemocemi, s lidmi a vlastně i s počasím. Možná si myslíte, že to vidím moc 
černě, a že situace není přece tak vážná, ale ona bohužel vážná je, a pokud 

my lidé nevezmeme rozum do hrsti, bude ještě vážnější. Pak se nám budou 
po ulicích toulat hladové, nemocné a plaché kočky, které nám budou vykrá-
dat popelnice a budou se prát o každý zbytek jídla, aby přežily. Tyto kočky 
již nebudou umístitelné, protože se člověka budou natolik bát, že v domác-
nosti by se zbláznily, a tak bude jejich osudem protloukání se ulicemi měst 
a vesnic anebo utrácení, protože se těchto zdivočelých koček budou lidé bát 
a budou se snažit regulovat jejich stavy. Podle našeho názoru je lepší nechat 
kočky, které nejsou určeny na chov, vykastrovat. A nenechávat přijít na svět 
další nešťastníky, kteří budou trpět na ulicích a posléze je někdo sprovodí ze 
světa buď jako škůdce, nebo při pouliční rvačce. Kastrace je to nejlepší, co 
můžeme pro naše kočky udělat. 

Nejvhodnější období pro kastraci koček je listopad 2022 až únor 
2023.

Město oslovuje tímto všechny majitele koček, aby se vážně zamys-
leli nad tímto problémem a přistupovali k němu zodpovědně. Víme, že 
kastrace je také otázkou peněz, a proto jsme se rozhodli přispět majiteli 
kočky na její vykastrování. Příspěvek na kastraci kočky činí 400 Kč a na 
kastraci kocoura 250 Kč. Město se dohodlo s MVDr. F. Lejsalem na po-
stupu, který bude spočívat v tom, že při kastraci bude tento příspěvek 
v uvedené výši fakturován přímo městu a vy budete hradit jen zbylou 
část ceny za kastraci.

stroje, který kus vyrobil. Prostřednictvím korek-
ce zadá pavouk stroji informaci, že má určitou 
část procesu provést lépe, čímž se reakční čas 
pro nápravu případných neshod minimalizuje. 
Zatím byl úspěšně odzkoušen na dvou strojích, 
nicméně fl otila strojů napojených na pavouka se 
bude rozšiřovat.

Pořízení systému Equator proběhlo jako 
součást plánované modernizace a  digitalizace 
výroby v  Hanhart Morkovice s.r.o. Firma má 

zajištěny nové zakázky, jsou jí zasílány stále 
nové a  nové poptávky. Vzhledem k  tomu, že 
má tedy zajištěný odbyt, jsou investice do mo-
dernizace a digitalizace přirozeným vyústěním 
potřeby navýšení kapacit. Proto fi rma nabírá 
také obráběče kovů na CNC strojích. Přidejte se 
k zaměstnancům fi rmy i Vy! Více na stránkách 
www.hanhart.cz nebo volejte personalistku na 
telefonu 602 546 099.

Ing. Iveta Přikryl, vedoucí ekonomického úseku

KČT, odbor Morkovice - Plán akcí na I. pol. 2023
14. 1. Kolem a dokola /Blešová P./
4.2. Výroční schůze /výbor/
15.2. Duchnová studánka /Bayerová  V./
4.3. Velké Losiny /Dostálová J./
18.3. Tlustá hora /Staňová J./
1.4. Janův  hrad-zřícenina /Bayerová V./

15.4. Úklid studánky ve Strašné /výbor/
29.4. Morkovské véšlap /výbor/
20.5. Pivovarská čtvrtka Hanušovice  /Blešová P./
3.6. Hodslavice-Nový Jičín /Dostálová J./
17.6. Chřiby /Bayerová V./
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Novinky v Integrované dopravě Zlínského kraje 2023

Zlín, 6. 12. 2022 — Už ne jen na týden nebo na měsíc, ale rovnou na 
čtvrtletí nebo dokonce na celý rok! Zlínský kraj rozšíří od 1. února příštího 
roku nabídku předplatných jízdenek. Kromě stávajících 7denních a 30den-
ních časových jízdenek si cestující

v Integrované dopravě Zlínského kraje budou nově moct koupit jízden-
ku platnou 90 nebo 365 dní. Každý, kdo pravidelně dojíždí do zaměstnání 
nebo školy, tak bude moct cestovat levněji než dosud.

„První měsíce fungování předplatného jízdného prokázaly, že o časo-
vé jízdné byl ze strany cestujících v regionu zájem. O tom svědčí jak počty 
prodejů samotného předplatného, tak i karet Zetka, které slouží jako nosič 
časových jízdenek,“ uvádí náměstek hejtmana Zlínského kraje pro oblast 
dopravy Radek Doležel. Zatímco do začátku května letošního roku bylo 
prodáno cca 15 000 karet, do konce října stoupl jejich počet o dalších zhruba

10 tisíc na nynějších více než 25 000 karet Zetka. Největší zájem o kartu 
byl přitom v září, kdy si ji objednalo více než 3700 cestujících.

„Hlavní zájem o předplatné nastal podle předpokladů po prázdninách, 
kdy skončila sezóna dovolených a do škol se vrátili žáci a studenti. V září 
jsme prodali více než 5300 předplatných jízdenek, v říjnu necelých 6500,“ 
uvádí jednatel společnosti Koordinátor veřejné dopravy Zlínského kraje 
(KOVED) Martin Štětkář. Největší zájem byl o 30denní předplatné, které 
si pořídilo téměř 6000 cestujících, na 500 cestujících si pak pořídilo 7denní 
jízdenku.

Ceník zón od 1. února 2023:
Číslo 
zóny

Název zóny Cena 365 
dní 
nepřenosná

Cena 90 
dní 
nepřenosná

Cena 30 
dní 
nepřenosná

Cena 7 
dní 
nepřenosná

240 Valašské Meziříčí 2470 702 26 87
245 Rožnov pod R 2660 756 28 93
400 Zlín 2660 756 28 93
410 Otrokovice 2470 702 26 87
415 Napajedla 2470 702 26 87
420 Kroměříž 2660 756 28 93
430 Holešov 2660 756 28 93
460 Vsetín 2945 837 31 103
490 Uherský Brod 2470 702 26 87
500 Uherské Hradiště 3420 972 36 120
Jakákoliv ostatní zóna 2375 675 250 83
Celosíťová jízdenka 23750 6750 2500 833

Systém zónového tarifu zůstává stejný jako doposud: Zlínský kraj je roz-
dělen na 97 zón, cestující si pořizuje předplatnou jízdenku na ty zóny, jimiž 
se pravidelně pohybuje. Výsledná cena jízdenky je součtem cen za zakoupe-
né zóny. Platí také státe garantovaný systém slev na jízdném (děti 6-15 let, 
studenti, senioři 65+, invalidé 3. stupně – sleva 50 %; ZTP, ZTP/P – sleva 
75 %). Cestující si může pořídit i přenosnou kartu, u níž je cena za předplat-
né jízdné o zhruba 20 % vyšší a nelze na ní nastavit žádné slevy. Kartu však 
může střídavě používat více lidí.

Vybrané relace:
Čísla zón Trasa Cena 365 

dní 
nepřenosná

Cena 90 
dní 
nepřenosná

Cena 30 
dní 
nepřenosná

Cena 7 
dní 
nepřenosná

400, 405, 
410, 414, 
425, 420

Zlín – 
Kroměříž přes 
Otrokovice

14915 4239 1570 522

500, 509, 
490

Uherské 
Hradiště– 
Uherský Brod

8265 2349 870 290

460, 461, 
453, 240

Vsetín – 
Valašské 
Meziříčí

10165 2889 1070 356

Dále také je možné jezdit na jednotlivé jízdné v kilometrickém tarifu, 
kde cestující zaplatí nástupní sazbu 11,- Kč a 1,35 Kč za každý ujetý kilometr. 
„Vzhledem k současnému vývoji, kdy nám rostou počty cestujících, jsme 
se rozhodli, že zatím nebudeme jízdné v IDZK zdražovat, abychom lidem 
alespoň trochu ulevili v jejich nelehké ekonomické situaci,“ uzavírá dobrou 
zprávou Radek Doležel.

O nás
Integrovaná doprava Zlínského kraje (IDZK) je projekt, který propojuje 

módy veřejné dopravy ve Zlínském kraji v jeden ucelený systém s jednot-
nými standardy kvality a možností cestování na společnou jízdenku. Cílem 
je zvýšení komfortu cestujících, konkurenceschopnosti veřejné hromadné 
dopravy a zlepšení kvality života v kraji. O provoz systému IDZK se sta-
rá krajská společnost Koordinátor  veřejné  dopravy  Zlínského kraje, s.r.o.  
(KOVED).

Kontakt pro média
Mgr. Jan Malý manažer marketingu

maly@koved.cz , +420 704 698 624, www.idzk.cz

MORKOVČANKA – OHLÉDNUTÍ ZA ROKEM 2022

Rok 2022 jsme zahájili ostatkovými maškarními 
průvody v Nevojicích a Pačlavicích. Na jaře jsme na po-
slední cestě doprovodili bývalého morkovského faráře p. 
Josefa Červenku, kterému vděčíme za velkou podporu 
v počátcích kapely. Letní sezona byla tradičně plná hodů 
(Dřínov, Bezměrov, Lutopecny, Morkovice), hasičských 
výletů (Divoky) a poutí (Prasklice, Nětčice). V Morko-
vicích jste nás mohli slyšet při průvodu k Božímu tělu 
a v rámci farního hodového odpoledne. V září jsme na 
Velkém náměstí v Kroměříži doprovodili oslavy 120. vý-
ročí mlékárenské střední školy. V závěru roku chystáme 
koledy v Prasklicích a Štěpánskou koledu v Morkovicích. 

Fotografi e z uskutečněných akcí a informace o při-
pravovaných akcích najdete na www.morkovcanka.cz 
a na našich facebookových stránkách. Nově nás můžete 
sledovat také na Instagramu. Těšíme se na další společ-
ná setkání v roce 2023. Veselé Vánoce a všechno nej-
lepší v novém roce přeje jménem kapely Morkovčanka

kapelník Bc. Svatopluk Krejčí
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Svatomartinský víkend PS CANTUS ve Mšeně a Mělníku

Náš pěvecký sbor Cantus po celou dobu svého trvání / téměř 55 let/ 
navazuje spolupráci s  jinými pěveckými sbory. Tím posledním je pě-
vecký sbor Intermezzo ze Mšena u Mělníka. V květnu hostoval v našem 
městě a vystoupil na tradičním májovém koncertě. Hudba má tu úžas-
nou vlastnost, že dokáže lidi spojovat. Oba sbory spojila nejen pěvecky, 
ale i lidsky. Při loučení jsme obdrželi pozvání na svatomartinský víkend 
do Mšena ve dnech 12. a 13. listopadu 2022.

V sobotu 12. listopadu se uskutečnil v chrámě sv. Martina ve Mšeně 
Benefi ční koncert pro Světlušku. Jedná se o dlouhodobý projekt /letos 
proběhl již 8. ročník/ nadačního fondu Českého rozhlasu, který se snaží 
pomáhat dětem a dospělým s těžkým zrakovým postižením. V letošním 
ročníku vystoupila nevidomá klavíristka a pěvkyně Ráchel Skleničková 
za doprovodu dvou pěveckých sborů – CANTUS Morkovice a INTER-
MEZZO Mšeno. Zlatým hřebem večera byl „sbor židů“ z opery Nabucco 
od G. Verdiho a píseň Čistý svět. Tento krásný duet složil pro Ráchel 

zpěvák a skladatel Miroslav Žbirka. 10. listopadu uplynul rok od jeho 
úmrtí a tak tato píseň, kterou oba sbory zpívaly společně s Ráchel, byla 
zároveň i tichou vzpomínkou na slavného hudebníka. Zpívání je radost 
a pokud pomáhá dobré věci, je radost několikanásobná.

Součástí nedělního programu byl společný zpěv obou sborů při mši 
svaté v  kostele sv. Petra a  Pavla v  Mělníku a  potom krátké koncertní 
vystoupení.

Naši návštěvu na Kokořínsku jsme zakončili společným obědem 
a krátkou prohlídkou Mělníka.

Blíží se konec roku 2022. Děkujeme  všem za přízeň a podporu. 
Přejeme klidný advent, radostné a požehnané vánoční svátky a úspěš-
ný nový rok. Přijměte, prosím srdečné pozvání na VÁNOČNÍ KON-
CERT, který se uskuteční 7. ledna 2023 v  kostele sv. Jana Křtitele 
v Morkovicích.

Výbor PS CANTUS
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Buchlovice 1. 10. 2022

Místní oddíl turistiky zlákala nabídka sousedního klubu českých tu-
ristů z Uherského Hradiště, který pořádal již padesátý ročník „Chřibské 
33“. Tuto trasu jsme šli již několikrát, ale když je to ten jubilejní ročník, 
tak proč je nepodpořit. Ráno se zdálo lehce mračivé, ale počtu 10-ti chů-
ze chtivých turistů to neodradilo. Byl první říjnový den a po propršeném 
září, kdy nám opravdu teklo do bot všude, jsme již doufali, že se počasí 
umoudří a taky že jo. 

Do Buchlovic jsme dojeli lehce před devátou hodinu, zapsali se na 
trasu 9 kilometrů, když tu nás odchytil pro nás neznámý muž. Zapředl 
hovor, udělal pár fotek a my zjistili, že je ze Slováckého deníku a dělá 
reportáž. Tak doufáme, že se v místním plátku objevíme. 

Poté už jsme se vydali lehce vzhůru po žluté turistické značce, ze kte-
ré jsme odbočili na zpevněnou polní cestu a po ní až k Mikulčákově lípě 

svobody a dále mírně do kopce po červené turistické značce až na Bar-
borku. Začalo vykukovat sluníčko a už bylo to správné podzimní počasí. 
Došli jsme do podhradí hradu Buchlov, kde si dal každý dle libosti čaj, 
kávu či pivo a lehce jsme se opalovali. Probíhala živá debata, protkaná 
smíchem a optimismem našich turistů, kteří vesměs důchodového věku, 
si předávali své zážitky, jak stále života užívati umějí.

Poslední etapa nás zavedla dolů po žluté turistické značce přes Čer-
tovo sedlo a po rytířské cestě, která vede krásnou alejí a pokračuje po-
malu přes celé Buchlovice až do místa startu. Všichni došli v pořádku, 
obdrželi památeční diplom a magnetku. To už jsme si posedali do ved-
lejšího bistra a odměnili se dobrým obědem. Ušli jsme nakonec krás-
ných 11 kilometrů, užili si krásný výlet a příjemný den.

Zdrávi došli. Za KČT Morkovice Petra Blešová 

KYNOLOGICKÝ SPOLEK MORKOVICE

Vážení příznivci Kynologického spolku Morkovice,
rok 2022 se nám pomaloučku chýlí ke svému konci a my jsme se 

mohli potkat, vidět či slyšet na různých akcích či lekcích. Velmi úspěš-
ná a  s  radostí na obou stranách (jak nás pořadatelů, tak účastníků – 
především žáků Základní školy v Morkovicích) byla prezentace Kyno-
logického spolku Morkovice ku příležitosti dne otevřených dveří KSM 
s ukázkami poslušnosti, bull-sportů a canisterapie. Také při srpnovém 
Loučení s prázdninami jsme ve spolupráci s pořadatelem akce TJ Sokol 
Morkovice měli možnost předvést ukázky poslušnosti a ovladatelnosti, 
socializace a tréninku disciplín bull-sportů. Doufáme, že naše vystou-
pení Vám přiblížily více z naší činnosti a budeme se těšit na další mož-
nosti setkávání v následujícím roce 2023.

Pokud Vás adventní čas a blížící se vánoční nadílka pod stromeč-
kem vedly i k myšlenkám o pořízení štěňátka, rádi bychom opět při-
spěli další radou, na co při výběru dát pozor. V jednom z letošních pří-
spěvků jste se již dověděli něco o prevenci odběru štěňátek z tzv. mno-
žíren, dnes bychom Vás rádi upozornili na rozmáhající se trend obliby 
nepřirozených zbarvení u psů. Ono totiž není všechno tak pěkné, jak se 
může na první pohled zdát...

Líbí se Vám zvláštně fl ekatý pejsek hýřící všemi barvami, nebo tře-
ba jednobarevná varianta modrošedého nebo čokoládového vzhledu? 
Potom prosím zpozorněte. U naprosté většiny plemen totiž nejsou tyto 
barevné variace přirozené a vznikaly křížením jedinců, kteří nebyli vy-
bráni podle přísných chovných kritérií. Tato zbarvení se mnohdy pojí 
i s přítomnosti nežádoucích genů, způsobujících nepříjemné zdravotní 
komplikace.
• Tzv. „Merle“ – zvláštně fl ekatý nebo světlý pejsek, mnohdy i s kaž-

dým okem jiné barvy. Toto zbarvení s sebou nese riziko zhoršené-

ho sluchu, zraku, oběhového 
či reprodukčního systému či 
různých anomálií kostí. Ne-
zřídka se připojují neurotické 
problémy či poruchy. Nejvíce 
jsou postižení jedinci z  kří-
žení dvou merle rodičů (tzv. 
„double-merle“). Takovéto 
křížení je velmi nežádoucí 
a  provádí je pouze nezodpo-
vědní chovatelé pro zvýšení pravděpodobnosti narození módní barvy, 
aby zvýšili zisk z vrhu.

• Tzv. „Lilac“ – šedá až namodralá barva srsti u psů, u kterých není v pů-
vodním barevném standardu. Je hojně žádána například u francouz-
ských buldočků, čivav, stafordšírských teriérů a stafordšírských bulte-
riérů. Ve výčtu bychom mohli téměř donekonečna pokračovat, neboť 
toto šedomodré zbarvení je standardem pouze u minority plemen psů 
(například výmarský ohař). Nepůvodní modré zbarvení s sebou nese 
riziko různých kožních problémů, alergií, zkrácené délky života a mo-
hou se přidružit různé růsto-
vé nebo psychické problémy. 
Toto zbarvení od řádných re-
gistrovaných chovatelů nikdy 
nezískáte. Proto jsou všichni 
tito jedinci prodáváni sice 
cenově velmi blízko štěňatům 
s PP, ale nikdy s nimi průkaz 
původu neobdržíte.

vděpodobnosti narození módní barvy
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• „Čokoládová hnědá“ – kterou občas 
vídáme u  labradorů či francouzských 
buldočků. Toto zbarvení má oproti 
„přirozeným“ barvám hned několik 
znevýhodnění. Patří mezi ně například 
zvýšené riziko ušních infekcí a kožních 
onemocnění, častější potíže s  klouby. 
A u čokoládových labradorů byla doká-
zána významně kratší délka života opro-
ti jejich zlatým protějškům.

• Bílá barva u  plemen, u  kterých není 
běžná – i  zde, pokud se bílá barva 
u plemene běžně nevyskytuje, více hro-
zí problémy s citlivostí kůže, způsobené 
nedostatkem pigmentu.

Na druhou stranu je zde barva, která s sebou zvýšené riziko změny zdra-
votního stavu nebo problémové povahy nenese, a přesto jsou takto zbarvení 
pejsci často nežádoucí a bývají někdy zavrhováni (např. mnozí lidé se jich bojí) 
nebo zůstávají v útulcích dlouho, právě pro své zbarvení. O které barvě je řeč? 
Která barva je velmi oblíbená pro svou univerzálnost, módnost, trendovost, ale 
u zvířat ji neradi vidíme? Ano, je to černá. Černí pejsci, ale i kočičky, se netěší 
velké oblibě a zcela neoprávněně jsou černí jedinci nežádoucí kvůli zastaralým 
nepravdivým pověrám a neopodstatněnému strachu. V útulcích je větší počet 
hůře umístitelných pejsků černé barvy, než těch světlých či různobarevných, 
totéž platí i pro kočky. Proto pokud vybíráte, vybírejte raději podle charakteru 
a využití plemene, Vašeho rodinného zázemí a fi nančních možností a hlavně 
času, který můžete s pejskem strávit, než podle vzhledu a módních trendů. Ur-
čitě se Vám to do budoucna vyplatí, neboť i běžně zbarvený pejsek dokáže dát 
člověku společnost a lásku a být věrným přítelem a parťákem pro život.

Vše nejlepší do nového roku přeje. tým Kynologického spolku Morkovice 
https://kynologiemorkovice.webnode.cz/

Podzimní výstava k jubileu města Morkovice-Slížany

Český zahradkářský svaz , základní organizace Morkovice - Data z historie spolku

Ve dnech 27. až 29. září t.r. proběhla ve 
velkém sále sokolovny v Morkovicích výstava 
ovoce, zeleniny, květin, včelařských a koší-kář-
ských výrobků. Při této výstavě se sešlo na 200 
vzorků ovoce a zeleniny, mimo to mnoho krás-
ných košíkářských výrobků, které dodaly Dana 
Ptáčková a  Marie Žemžulová. Včelařský spo-
lek reprezentovali včelaři František Brňovják 
a Milan Burša.

Velkou část organizace výstavy měl na 
bedrech Český zahrádkářský svaz, místní orga-
nizace Morkovice. Lze moc poděkovat kolek-
tivu žen  Heleně Božákové, Heleně Fojtíkové, 
Marii Ospalíkové, Jarmile Navrátilové, Mar-
kétě Brňovjákové, Leoně Jarošové a ostatním, 
které s instalací výstavy pomáhaly. Poděkování 
patří mužům pořadatelům  ing.Vladimíru Ble-
šovi, Jiřímu Hanákovi, Evženu Najmanovi, Jo-
sefu Řezníčkovi, Pavlovi Hradečnému, Milanu 
Papcunovi, Jiřímu Bradáčovi, Josefu Medkovi 
a všem dalším pomocníkům.

Propagační materiály a  výpěstky poskytla 
Ovocná školka

Litenčice s.r.o. a  Ústředí zahrádkářského 
svazu Praha. Na panelech v pravé části sálu vy-
stavovali zajímavé obrazy Pavlína Hudečková, 
Josef Burian a Vladimír Bleša.

Vznik asi 1950.
Předsedové: Alois Vojáček, František Štětina, Jan Churý, Karel Sle-

zák, Stanislav Štěpánek.
Členové výboru: Jar. Belko, Jaromír Kadlec, Josef Řezníček, Fr. Oká-

lek, Fr. Králík, Oto Fránek, Oldřich Králík, Oldřich Bleša, Jos. Rábek, 
Milan Zaoral, Mir. Mandrholc, Mil. Frgal, Rud.Sláma ,Jena Stěpánková 
Mil.Láník, Jar.Churý , Jos. Medek, Rost. Klimt, Jar. Svěchota, Frant. Ka-
dlec, Jindřich Kejík

Členská základna: 100-200 členů, po r 1990 pokles.
Činnost: Moštování ovoce, vaření povidel, sušení, zakoupení ma-

lotraktorů- práce pro zahrady-orba... Přednášky /Prof. Mil. Vávra, Ing. 
Kalášek... / o ovocnářství,  zelenině, květinách aj.

Výstavy ovoce:1968 -velká v sokolovně,pravidelně
Účast na okresních výstavách,
Exkursní zájezdy do sadů – ostravsko, 
objednávky sadby, hnojiv, postřiků,
brigády na zvelebení obce, přednášky v terénu,

Uspořádání kvalitních vzorků, které byly 
označeny jménem odrůdy a  pěstitelem, bylo 
velmi pěkné a výstavní prostor byl oživen bo-
hatou květinovou výzdobou.

V rámci výstavy byla uspořádána přednáš-
ka Doc. RNDr. Vladimíra Ptáčka z university 
Brno, který přednesl pojednání o genetiku J.G. 
Mendelovi, o  jeho včelařských a  genetických 
pracích.

Zahrádkáři děkují Městu Morkovice-Slí-
žany, Technickým službám Morkovice-Slížany 
a Tělocvičné jednotě Sokol Morkovice za velmi 
účinnou pomoc při organizaci celé výstavy.

Je trochu škoda, že na výstavu přišlo jen cca 
150 návštěvníků.    Ještě poslední den zhlédla 
výstavu více jak stovka školáků, což udělalo za-
hrádkářům velkou radost.

Výbor ČZS Morkovice

Současný výbor: Vlad. Bleša- předsedam Helena Božáková- jedna-
tel, Markéta Brnovjáková,m Evžen Najman, Josef Řezníček, Jiří Hanák.

Činnost: Přednášky, zájezdy, výstavy, účast na okresních výstavách, 
moštování, vaření povidel, ukázky řezu v terénu,

Členská základna: 28 členů
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Mistrovství ČR v běhu na 60 m s překážkami, 25. 9. 2022, Benešov u Prahy

Poslední soutěž v požárním útoku – FLÍDR CUP 2022

Branný závod v Morkovicích

Nejlepší závodnice a závodníci z celé České 
republiky se poslední zářijovou neděli sešli na 
Mistrovství ČR v disciplíně běh na 60 m s překáž-
kami. Do tohoto závodu, který se konal v Benešo-
vě u Prahy, se přes okresní a krajské kolo probo-
jovaly také svěřenkyně našeho Sboru dobrovol-
ných hasičů z Morkovic. Mezi naše zástupkyně 
patřily Adina Sklářová a Natálie Dobiášová, které 
jsou řazeny do kategorie mladších dívek a taktéž 
se sem probojovala závodnice starších dívek Eliš-
ka Balážiová. Jako první od nás se na start posta-
vila Natálie Dobiášová, která se se svým časem 
16,55 s z druhého pokusu umístila na krásném 
43. místě z celkových 114 závodnic. Hned po Na-

Dne 29.10.2022 se družstvo žen a družstvo mužů vyda-
lo na XXII. ročník soutěže Memoriál Široký Důl, který nesl 
podtitul Flídr cup. Soutěž se může pyšnit mezinárodním čes-
ko-slovenským zastoupením. Dostat se na startovní listinu je 
téměř nadlidský úkol, naší účasti předcházelo hodinové tele-
fonování na registrační číslo, které se podařilo, a my si účast 
po covidové pauze opět vytelefonovaly. Soutěž se již tradičně 
konala v areálu fi rmy FLÍDR group s.r.o., probíhala na 2B, to 
i pro muže, a díky startování na dvou základnách ani nebylo 
znát, že je na místě 53 týmů žen a 151 týmů mužů. Počasí 
slibovalo optimální podmínky pro zaběhnutí hezkých časů. 
Bohužel, betonový povrch nám není souzen, proto si druž-
stvo žen odváží ze závodu neplatný pokus tak, jako v minu-
lých letech. Družstvo mužů v nabité startovní listině obsa-
dilo po malém zaškobrtnutí 114. místo s časem LP: 24:34, 
PP: 24:52. I přes všechny nezdary jsme si soutěž náležitě užili 
a nasbírali cenné zkušenosti a ještě aby ne, když se po dráze 
proháněly nejlepší týmy z České a Slovenské republiky.

Anna Bayerová, členka družstva žen

Koncem září náš sbor organizuje branný závod pro mladé hasiče, letos 
to bylo již po šestnácté.

Po více jak deštivém týdnu se v sobotu 24. září za krásného slunečného 
počasí postavilo na start celkem 39 družstev, v kategorii mladší to bylo 19 
hlídek a v kategorii starší 20 hlídek.

tálce byla dráha připravena pro Adinku, pro kte-
rou tento závod nebyl příliš úspěšný. Přes některé 
technické chyby a  kus chybějícího štěstí si oba 
pokusy zapsala jako neplatné, a proto se umístila 
na posledních místech v  celkovém hodnocení. 
Poslední z našich holek startovala nejstarší Eliš-
ka, která se přes velkou konkurenci ve své kate-
gorii s výsledným časem 12,98 s umístila na 25. 
místě z celkových 119 závodnic. I přesto, že byl 
letošní rok postupových soutěží pojat jinak, než 
vždy a  toto MČR bylo prvním ročníkem, naše 
holky se s  tím moc hezky popraly, a opět  zase 
ukázaly, jaká je to morkovská síla.

Kamila Krejčí, členka SDH Morkovice

Na trati, která musela být uzpůsobena rozbahněnému terénu, čekalo na 
závodníky šest stanovišť – střelba ze vzduchovky, základy topografi e, zdra-
vověda, uzlování, požární ochrana a překonání vodorovného lana.

O celkovém umístění rozhoduje čas na trati a trestné body za chyby, 
kterých se závodníci při plnění úkolů dopustí. Nejen závodníci, ale i vedou-
cí netrpělivě sledovali průběžné pořadí svých hlídek.

I v letošním roce si branný závod mohli vyzkoušet samotní vedoucí, na 
trať se vydaly čtyři hlídky dospěláků.

Po doběhnutí všech hlídek a zpracování výsledků proběhlo vyhodno-
cení. Na stupně vítězů si mohou stoupnout jen ti nejlepší, ale odměnu si 
zasloužili opravdu všichni. Za ceny děkujeme městu Morkovice. Poděko-
vání patří i všem rozhodčím, organizátorům, ale především závodníkům 
a jejich vedoucím.

A kdo patřil mezi neúspěšnější hlídky?
Kategorie mladší kategorie starší kategorie vedoucí
1. místo Drnovice A 1. místo Litenčice B 1. místo Morkovice
2. místo Drnovice B 2. místo Morkovice A 2. místo ŠeLuŠe
3. místo Šelešovice 3. místo Kyselovice A 3. místo Stará Ves

Mgr. Lenka Stojanová, vedoucí MH
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JAK PŘEDCHÁZET POŽÁRŮM NEJEN O VÁNOCÍCH

ŠKOLA A OCHRANA PŘÍRODY

Vánoční svátky a oslavy konce roku bývají 
často spojeny s nárůstem požárů nezřídka způ-
sobených neopatrností a  nedbalostí člověka. 
Vzniku požáru se dá snadno předejít. Stačí jen 
znát základní pravidla.

Zásady bezpečného používání svíček
- svíčky umisťujte na stabilní nehořlavé pod-

ložky, které brání přímému kontaktu svíč-
ky s podkladem (např. chvojím v advent-
ním věnci, ubrusem apod.),

- svíčky umísťujte v  dostatečné vzdálenosti 
od hořlavých materiálů, v žádném případě 
je nedávejte k  oknům do průvanu, blízko 
záclon, v  těsné blízkosti textilií, nenechá-
vejte je na poličce ani na skříni,

- zapálené svíčky nenechávejte během jejich 
hoření bez dozoru,

- nedovolte dětem jakkoli manipulovat se 
zapálenou svíčkou,

- svíčky zhasněte vždy, když opouštíte do-
mov nebo jdete spát. 

Zásady bezpečného používání zábavní pyro-
techniky
- pyrotechniku nakupujte výhradně ve spe-

cializovaných prodejnách, kde vám také 
odborně poradí s jejím použitím,

- pyrotechnika musí být opatřena certifi kač-
ní značkou a návodem k použití v českém 
jazyce,

- nekupujte pyrotechniku s otevřeným nebo 
poničeným obalem,

- pyrotechniku skladujte na suchém místě, 
mimo dosah dětí, a  v  dostatečné vzdále-
nosti od zdroje otevřeného ohně (krby, kr-
bová kamna, sporák, svíčky apod.),

- s  pyrotechnikou manipulujte zásadně na 
volném prostranství, daleko od obydlí, za-
parkovaných aut, keřů, kontejnerů,

- s  pyrotechnikou nemiřte do oken, na lidi 
nebo na zvířata.

Se zábavní pyrotechnikou nesmí mani-
pulovat nezletilé osoby bez dozoru dospělých 
a osoby pod vlivem alkoholu a  jiných omam-
ných látek.

We are the fi rst generation to feel the impact of climate change . We 
are the last generation that can do something about it. We only get one 
home, we only get one planet. Th ere is no plan B…“ (Barack Obama).  
(*překlad autor článku * „Jsme první generace, která cítí dopad klima-
tické změny. Jsme ale také poslední, která s tím něco může udělat. Máme 
jenom jeden domov,  jednu planetu. Není žádný plán B…. )

Rodina a škola jsou zásadní pro rozvoj postojů a hodnot našich dětí. 
Právě proto cíleně oslovujeme environmentální výchovný aspekt přes 
výuku o přírodě a pro přírodu. 

Naše škola je již několik let Ekoškolou. Našim cílem není usilovat 
o  odznaky a  diplomy. Naším cílem je využívat metodických nástrojů 
platformy Ekoškola v běžné výuce. Stejně tak jsme i členem platformy 
Les ve škole. Naši učitelé tak mají metodickou podporu pro výuku pří-

Nezapomeňte, že zvukové a světelné efekty 
způsobené zábavní pyrotechnikou jsou velmi 
nepříjemné a stresující pro domácí i volně ži-
jící zvířata. Např. po oslavách nového roku se 
plní útulky ztracenými zvířaty, která vyděsila 
právě zábavní pyrotechnika.

Zásady bezpečného vaření
- při vaření nikdy nenechávejte zapnutý spo-

rák bez dozoru,
- neskladujte a nesušte v bezprostřední blíz-

kosti sporáku utěrky, chňapky a další hoř-
lavé materiály,

- nevařte ve volném oděvu - široké rukávy 
mohou snadno vzplanout.

Vznícený olej na pánvi a jiné hořlavé ka-
paliny se nesmí hasit vodou, jinak může dojít 
k popálení nebo opaření nezkušeného „hasi-
če“ a ke vzniku požáru. Co se stane, nalijete-
-li do vzníceného oleje vodu, můžete vidět na 
obrázku vlevo. Pokud se vám na pánvi vznítí 
potraviny, vypněte sporák, zakryjte pánev po-
kličkou a překryjte ještě navlhčenou utěrkou. 
S  horkou pánví nemanipulujte. Jak správně 
uhasit hořící olej, můžete vidět na obrázku 
vpravo.

Zásady při kouření
- nekuřte v blízkosti hořlavých materiálů,
- nikdy neodhazujte hořící nedopalky do 

odpadkového koše,
- neodkládejte hořící cigarety na hořlavé 

materiály,
- nekuřte v situaci, kdy vám hrozí usnutí.

Zásady bezpečného používání elektrických 
přístrojů
- elektrické spotřebiče kupujte výhradně 

u  specializovaných prodejců a  vyhněte se 
zboží pochybného původu bez záručního 
listu a označení „CE“,

- před prvním použitím elektrického pří-
stroje si pečlivě přečtěte návod k obsluze, 
při následném užívání přístroje vždy po-
stupujte přesně podle tohoto návodu,

- spotřebiče používejte pouze k těm účelům, 

rodovědných témat uvnitř i vně školy. Pro výuku venku je k dispozici 
pergola u školní zahrádky a na jaře bude k dispozici i učebna na školní 
louce a venkovní učebna ve školním parku, u budovy jídelny. 

Na jaře plánujeme ve spolupráci s Ústavem pro hospodářskou úpra-
vu lesů lesní pedagogiku. Bude se jednat už o třetí ročník výuky v lese 
pro 3. a  7. ročník. Tuto výuku vedou odborníci na lesní pedagogiku 
z výše zmíněného ústavu. 

Již čtvrtým rokem realizujeme školy v přírodě pro 4. ročník. Trochu 
nám do toho vstoupil covid. Ovšem i přes potíže spojené s pandemický-
mi opatřeními, se nám podařilo všechny třídy do školy v přírodě poslat. 

ŠKOLA V PŘÍRODĚ
V úterý 21. října se žáci čtvrtých ročníků ZŠ Morkovice vydali na ta-

pro které jsou určeny a způsobem uvede-
ným v jejich návodu,

- spotřebiče nenechávejte při provozu bez 
dohledu (to platí zvláště pro ty, které je 
nutné po ukončení provozu vypnout),

- dbejte na to, aby elektrické spotřebiče ne-
přišly do styku s  vlhkostí a  vodou, zejm. 
v místech napojení do sítě,

- pravidelně čistěte povrch i vnitřek přístrojů 
od prachu a dalších nečistot,

- při užívání přístroje průběžně kontro-
lujte jeho stav (např. jestli není prodřený 
elektrický kabel, nepřepalují se součást-
ky apod.); pokud by se vám něco nezdá-
lo v  pořádku, neprodleně nechte přístroj 
zkontrolovat odborným servisem,

- zajistěte pravidelné kontroly a  revize pří-
strojů, u kterých to vyžaduje návod k ob-
sluze,

- při bouřce a  dlouhodobé nepřítomnosti 
v  bytě odpojte spotřebiče vytažením pří-
vodní šňůry ze zásuvky; přístroje s  reži-
mem vypínání „stand-by“ (svítící dioda) 
doporučujeme vždy vypínat i  tlačítkovým 
vypínačem na přístroji (hrozí možný zkrat 
a požár),

- mimořádné i běžné opravy a údržbu elekt-
roinstalace a spotřebičů svěřte jen odborné 
fi rmě; doporučujeme nechat si zkontrolo-
vat elektrorozvody alespoň v  rozmezí 3-5 
let,

- nepřetěžujte elektrické zásuvky (několik 
zapojených přístrojů přes rozdvojku může 
přetížit zásuvku a způsobit zkrat nebo i po-
žár),

- zabezpečte spotřebiče a  elektroinstalace 
před lidmi se sníženou schopností rozeznat 
nebezpečí (dětmi, mentálně postiženými 
apod.), například zaslepením zásuvek či 
uzamčením vypínačů.

 V případě vzniku požáru elektrického spo-
třebiče jej nikdy nehaste vodou! 

zdroj: https://www.krizport.cz/rady/chytre-
-blondynky-radi/propagacni-dalsi-materialy

Kristina Krejčí, starostka SDH Morkovice
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jemnou výpravu do malého městečka Podmitrov na Vysočině. Po příjez-
du nás přivítaly milé organizátorky, které seznámily žáky s jejich tajem-
nou výpravou pod názvem STRÁŽCI ZEMĚ. Dostali od nich deníky tzv. 
RUKOVĚTI a společně jsme se vydali na výpravu, která trvala čtyři dny. 
Žáci plnili různé úkoly, hádanky, hledali magická místa, prozkoumávali 
neprobádaná území a při svých výpravách získávali klíče, které otvírají 
tajemné truhličky. Naše výprava bude trvat ještě v průběhu celého škol-
ního roku, protože jsme ještě neodhalili všechna tajemství.

Při naší výpravě jsme zažili spoustu zábavy nejen při pátrání a hle-
dání, ale i při společné pyžamové párty, barvení triček, nočním opékání 
špekáčku a možná jsme se i trochu báli při noční stezce odvahy.

V rámci výuky k ochraně přírody každoročně zařazujeme i tematic-
ké environmentální dny. V říjnu je to Den stromů. V tento den proběh-
ly dva happeningy a  téma stromů dominovalo i v běžně vyučovaných 
předmětech.

POD STOMY JE FAJN
Tento happening proběhl ve 

školním parku (Nově vybudova-
ný park se nachází v  oblasti mezi 
školní jídelnou a  budovou druhé-
ho stupně. Dříve byla tato oblast 
známá jako „výběh“). Školní park 
byl tak, jak dnes vypadá, naprojek-
tován asi před pěti lety. Postupně 
jsme hledali způsob fi nancování 
jeho realizace. Jak to šlo, po čás-
tech jsme jej vysazovali a budovali. 
Happening s  názvem Pod stromy 
je fajn byl podpořen Nadací Part-
nerství. V  rámci projektu Sázíme 
budoucnost jsme získali 30 tis. Kč 

na zakoupení stromů a  materiálů 
pro jejich výsadbu. Pod vedením 
zkušených arboristů z  fi rmy Ing. 
Tomáš Vávra žáci převážně z dru-
hého stupně vysadili třináct vzrost-
lých stromů. Touto akcí jsme zavr-
šili stromovou výsadbu parku.

Ve škole působí pracovní sku-
pina pedagogů s nosným tématem 
environmentální výchova. Práce 
této skupiny je zřetelná již nyní. 
Ráda bych zde zmínila projekt 72 
hodin, přírodovědné výzvy a  pro-
jekt Neživá příroda.

72 HODIN
Díky paní učitelce Žvátorové, která s tímto návrhem přišla a celou 

akci i zorganizovala, jsme dostali od České rady dětí a mládeže, která 
pravidelně vypisuje environmentální výzvy pro školy a veřejnost, deset 
keřů. Tyto keře 20.října, v Den stromů, vysadili žáci třetích tříd do pro-
storu družinové zahrady. Dokončili jsme tak výsadbu živého plotu a na 
jaře se budeme těšit na první kvítky šeříku a jiných okrasných keřů.

NEŽIVÁ PŘÍRODA
Jak vznikla ropa, uhlí a zemní plyn? Při kolika stupních vře kapalné 

skupenství zemního plynu? Jaké máme druhy půdy? Jak se o půdu sta-
rat a proč je důležitá? Jak vypadá půda pod mikroskopem? Jak vypadají 
horniny? S kterou horninou je možné kreslit? Která hornina se chová 
jako magnet? Jak vypadá kočičí zlato? Na tyto a spoustu dalších otázek 
našli žáci čtvrtých a pátých tříd odpovědi pod vedením učitelů druhého 
stupně p. uč. Zdražilové, p. uč. Zaorala, p. uč. Pospíšilové a p. asistentky 
Brablíkové. 
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PŘÍRODOVĚDNÁ VÝZVA
Ve svém volném čase mají žáci možnost reagovat na přírodovědné 

výzvy a vyhrát i drobné odměny. Září přineslo téma Vlaštovky a říjen 
pak téma Procházka podzimní přírodou. Co nás čeká v listopadu, se 
teprve dozvíme. Přírodovědné výzvy zastřešuje paní učitelka Žváto-
rová. 

DEN STROMŮ POD ZÁŠTITOU ŽÁKOVSKÉHO PARLAMEN-
TU

Je skvělé, že se do ekologických aktivit zapojují i žáci školy. Žákovský 
parlament vyhlásil při příležitosti Dne stromů soutěž/ hlasování o nej-
hezčí strom. Žáci si sami udělali plakáty, vyhlásili soutěž školním rozhla-
sem, vymysleli způsob hlasování a vylosovali vítěze, které sami odměnili 
čokoládou. Moc pěkně zvládnutá akce.

ŠKOLA A SPORT

Pohyb je pro zdraví a  psychickou pohodu člověka velmi důležitý. 
Pravidelným pohybem a zdravým životním stylem předcházíme nedu-
hům a špatné náladě. Proto se snažíme vést k aktivnímu zdravému ži-
votnímu stylu i naše žáky. Dlouho jsme uvažovali, jak by bylo možné do 
vyučování přivést více pohybu. Nově jsme prodloužili velkou přestávku 
na dvacet minut a žáci mají možnost tuto dobu strávit ve školním parku 
(tento prostor absolventi znají spíše jako „výběh“) procházkou nebo hra-
mi. Žáci zde hrají stolní tenis, badminton, ragby a podobně. Největší zá-
jem je o stolní tenis.  Paní učitelka Foltýnová pořádá o velkých přestáv-
kách pro žáky 1. stupně vybíjenou v tělocvičně. Učitelé jsou podporová-
ni k učení venku. K tomuto účelu využíváme venkovní učebnu – pergolu 
u školní zahrádky. Na jaře už bude k dispozici pergola u jídelny, kterou 
aktuálně stavíme. Pergola u jídelny je plánována jako víceúčelová. Do-
poledne bude sloužit jako venkovní učebna, poté jako venkovní jídelna 
a odpoledne buďto opět pro výuku nebo pro volnočasové aktivity žáků. 

Ve škole působí pracovní skupina pedagogických pracovníků, kteří 
se tématem sport prvoplánově zajímají. A  již dnes, po dvou měsících, 
jde za nimi vidět spousta práce. Jsem velmi ráda, že se jim podařilo vel-
mi úspěšně zorganizovat první ročník Běhu Evy Hladné. 

BĚH EVY HLADNÉ
Byla jedna základní škola – ta naše a  do 

ní asi před 40 lety přišla mladá šikovná paní 
učitelka, která učila nejen český jazyk, ale i tě-
locvik. Vedla roky volejbalový kroužek, jezdi-
la s  žákyněmi na různé soutěže, byla aktivní 
v místním Sokole. Ale především to byla paní 
učitelka s velkým srdcem. Každoročně po desít-
ky let pořádala Běh Terryho Foxe, který se později 
přeměnil na Běh naděje. Paní učitelka Eva Hladná těmito Běhy vyděla-
la desetitisíce až statisíce korun na podporu boje s rakovinou. Bohužel 
sama této zákeřné nemoci právě před rokem podlehla.

Proto my učitelé, její kolegové, jsme na počest paní učitelky uspořá-
dali Běh Evy Hladné, který se uskutečnil ve čtvrtek 6. října 2022. Akci 
podpořili a svým během zahájili malí školkáčci z MŠ Morkovice, Por-
nice, Tetětice a  také školáci ze ZŠ Litenčice a  Počenice. Postupně bě-
hem dopoledne si vytyčené trasy proběhli i žáci celé naší základní školy. 
Všichni měli možnost si za 20 Kč koupit připínáček s logem akce, dále 
dostali diplom a  bonbón. Peníze děti vkládaly do zapečetěné kasičky 
a vybralo se celkem krásných 20 317 Kč. Výtěžek bude přes nadaci Krtek 
věnován na léčbu či zlepšení životních podmínek onkologicky nemoc-
ných dětí.

ŠKOLA A SPORTOVNÍ SOUTĚŽE
Naše škola je členem Asociace školních sportovních klubů ČR. Pod 

hlavičkou AŠSK naše škola tento podzim uspořádala již dvě sportovní 
akce. Jednalo se o okrskové kolo ve fl orbalu a okresní kolo v halové ko-
pané. V okresním kole halové kopané jsme se umístili na druhém místě 
a porazili i jasné favority. Bohužel z tohoto krásného druhého místa ne-
postupujeme dále, ale toto umístění je jistě velkou motivací do budouc-
na. 

Jako hosté jsme se také účastnili okresního kola v minikopané, které 
se konalo v Kroměříži. Zde si velmi vážíme dobrovolnické práce pana 
Davida Vlčka, který naše žáky na fotbalové turnaje doprovází.

Kromě těch ofi ciálních soutěží pořádáme i soutěže ve své vlastní re-
žii. Zanedlouho nás čeká Šikula CUP (skok přes švihadlo) a Morkovská 
muška (míčová zručnost).

NAŠE ŠKOLA A HOROLEZECKÁ STĚNA
V  rámci rekonstrukce tělocvičny, která proběhla před třemi lety, 

byla vybudována horolezecká stěna. Každý žák má tak možnost mini-
málně dvakrát ročně strávit jednu vyučovací hodinu výcvikem lezení. 
Za účelem tohoto výcviku škola zaměstnává certifi kovaného lezce – tre-
néra z Kroměříže. V tomto duchu bude lezení probíhat i v letošním roce.
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ŽÁCI SOBĚ

ŽÁKOVSKÝ PARLAMENT
Ve škole působí již roky Žá-

kovský parlament. Tento je tvo-
řen vždy dvěma volenými zástup-
ci z každé třídy, počínaje od pá-
tého ročníku. Žáci mají skrz žá-
kovský parlament možnost ovliv-
ňovat klima školy. Žáci se učí vést 
samostatně zasedání a navrhovat 
i  realizovat jednotlivé projekty. 
Základním principem je postup-
né předávání odpovědnosti do 
rukou žáků.   

Žákovský parlament se ak-
tivně účastnil Dne stromů, kdy 
uspořádal pro žáky hlasování 
o  nejkrásnější strom. Z  žáků, 
kteří se účastnili hlasování, pak 
vylosovali vítěze a  odměnili je 
čokoládou.

Dalším happeningem byl 
Halloween. Žákovský parlament 
vyhlásil Den v  kostýmech. Kdo-
koliv přišel ve stanovený den 
v kostýmu, byl žákovským parla-
mentem odměněn. 

DEVÁŤÁCI PATRONY PRVÁČKŮ
 I  letos se stali deváťáci 

patrony prváčků. Čekali na 
ně hned prvního září a po-
mohli jim překonat první 
týden ve škole. Pomáhali 
jim v šatně, vodili je do tříd. 
Nastartovali tak pěkně ce-
loroční spolupráci prvních 
a devátých tříd.

Deváté ročníky pod 
vedením třídních učitelů 
připravili pro prváčky a děti 
z  MŠ Pornice, které byly 
zrovna v ten den na návště-
vě naší školy, Halloweenské 
dopoledne plné her a  sou-
těží. S přípravou si dali naši 
deváťáci záležet a  vše pro-
běhlo parádně. Děti byly 
spokojené (a to jak velké, tak i malé).

MIKULÁŠ VE ŠKOLE
Snad každý žák školy se těší na devítku kvůli Mikuláši. Je již tradicí, 

že se deváťáci s  třídními učiteli převlečou za Mikuláše, čerty a anděly 
a nadělují svým mladším spolužákům.

Vánoce na ZUŠce

Zdravím čtenáře tohoto zpravodaje! Přeji nám všem klidné, radost-
né a snad i zasněžené Vánoce. Díky také těm, se kterými jsme během 
uplynulého roku úspěšně spolupracovali! Pevné zdraví, úsměv a  ten 
správný rytmus do nadcházejícího roku přeje

za žáky a kolektiv učitelů Vojtěch Ludík
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Mikuláš v mateřské škole

Mateřská škola na Airtracku v Kroměříži

I  letos nás navštívili Mikuláš, čert a andílek, aby se podívali, zda jsme byli ve 
školce hodní a poslouchali své paní učitelky a pana ředitele. Ani letos, ale nebyl čert 
úspěšný a nikoho si z naší mateřské školy nemohl odnést do peklíčka, protože až 
na malé zlobení máme ve školce jen samé hodné děti. Trošku jsme se čerta báli, ale 
Mikuláš s  andílkem nás chránili a  společně nám přinesli i  nějaké sladké dobroty. 
Samozřejmě jsme všem – Mikuláši, čertovi i  andílkovi přednesli krásné básničky 
a zazpívali i nějakou tu čertovskou písničku. Na závěr jsme se společně vyfotili a zase 
o kousek se nám přiblížily dlouho očekávané Vánoce.

Třídy starších dětí naší mateřské školy - No-
tičky a  Pastelky využily nabídku Střední peda-
gogické školy v Kroměříži na Airtrack. Na velké 
nafukovací žíněnce si děti hodinu pohybu užily 
naplno. Studentky, budoucí paní učitelky, si pod 
vedením svých pedagogů připravily pro děti za-
jímavý program. Děti si netradiční formou pro-
cvičily běh vpřed i pozpátku, poskoky a překo-
návaly různé překážky. I přes fyzické vypětí byly 
děti šťastné a cvičení si užily.

Děkujeme studentkám i pedagogům Střední 
pedagogické školy za nevšední zážitek a těšíme 
se na další spolupráci.

Vánoční program v kostele sv. Jana Křtitele v Morkovicích 

Neděle 18.12. 15:00-16:00  příležitost ke zpovědi
Sobota 24.12.  15:00  mše svatá ze slavnosti Narození Páně
Neděle 25.12.  10:30  mše svatá ze slavnosti Narození Páně
Pondělí 26.12.  10:30  mše svatá ze svátku sv. Štěpána
Středa 28.12.  17:30  mše svatá ze svátku 
  Mláďátek betlémských
Pátek 30.12.  17:30  mše svatá ze svátku Svaté rodiny 
  s obnovou manželských slibů
Sobota 31.12. 8:00  mše svatá ze svátku sv. papeže Silvestra
Neděle 1.1.  10:30  mše svatá ze slavnosti 
  Matky Boží Panny Marie
Sobota 7.1.  17:00  Vánoční koncert sboru Cantus

Vánoce svátky přátelství
Blíží se Vánoce a při této příležitosti vzpomínám na jednoho člově-

ka, který mi řekl: „Dlouho jsem bral Vánoce jako svátky rodiny a dětí. 
Nepřemýšlel jsem o Bohu a víře. Ale pak přišla chvíle, kdy jsem si uvědo-
mil, čí narozeniny to slavíme. Přišel jsem do nemocnice na oddělení pro 

staré a bezmocné. Většinou to byli lidé, kteří jen leželi a dívali se do bílé-
ho stropu. Občas se však mezi nimi našli věřící. Modlili se a měli v sobě 
zvláštní pokoj. A tehdy jsem si uvědomil, že když přijde nemohoucnost 
a přiblíží se smrt, zůstane některým lidem bílý strop, ale někteří se mo-
hou opřít o přítele, který je ani v nejtěžší životní chvíli neopustí. O pří-
tele, který je posiluje a  naplňuje útěchou a  pokojem. Mohou se opřít 
o Boha a víru v něho.“

Vánoce jsou narozeniny Ježíše Krista. Je to slavnost, kdy se radujeme 
z toho, že Bůh vstoupil do světa skrze svého Syna, aby nám projevil své 
přátelství. Prožít dobře Vánoce znamená uvědomit si, že Ježíš je přítel, se 
kterým můžeme navázat či upevnit vztah. Malé dítě v jeslích nás přímo 
vybízí, abychom si položili otázku, ze které se rodí každé přátelství: „Co 
pro tebe mohu udělat?“ Tak se nás ptá Bůh, který se v Kristu stal jedním 
z nás. Tak se můžeme ptát i my jeho. A ze setkání s ním si můžeme do 
života odnést ten nejcennější a nejkrásnější dárek – přátelství s Bohem, 
které nám bude radostí v dobrých dnech a oporou v těžkých chvílích.

Přeji Vám všem požehnané prožívání Vánoc i celého roku 2023.
P. Jan Plodr, farář farnosti Morkovice
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FC Morkovice

T. J. Sokol Morkovice Hravé cvičení s dětmi

Zdravím všechny spoluobčany a příznivce FC Morkovice. 
V  tomto období nám skončila první polovina fotbalové sezóny 

2022/2023. Po podzimní části sezóny se naši muži A nacházejí na 9.místě 
se ziskem 15 bodů. Do druhé části sezóny vstoupí naši hráči až na konci 
března. Do té doby proběhne soustředění a také několik přátelských zápasů. 
Naše B mužstvo hraje slušnou sezónu a po polovině soutěže jim patří zatím 
7. místo, ale s tím, že máme 1 zápas k dobru. Pokud vyhrají, tak budou na 
4 místě. Dorostenci hrají 2 soutěže, neboť máme více hráčů. Proto se při-
hlásila krajská soutěž a také okresní přebor. První mužstvo, hrající krajskou 
soutěž, se nachází po první polovině sezóny na 4. místě tabulky s počtem 20 
bodů.  Druhé mužstvo hrající okresní přebor je na 3.místě s počtem 17 bodů 
a má 1 zápas k dobru. Žáci, kteří od nové sezóny hrají krajský přebor (po 
postupu), se seznamují s vyšší soutěží. Starší žáci jsou na 9. místě a získali 
7 bodů. Mladší žáci získali 20 bodů a patří jim 4. místo tabulky. Příprav-
ky - starší i mladší - hrají krajskou soutěž a u nich se výsledky neevidují. 
Ti nejmenší (fotbalová školička) hrají své zápasy formou turnajů, kdy po 
každém turnaji všechny děti dostanou sladkou odměnu a medaili. Je třeba 
poděkovat všem, kteří se podílí na zajištění fungování klubu, ať už trenéři, 
tak pořadatelé, správci a další. 

Příští rok uspořádáme II. fotbalový ples s kapelou Showband. Termín 
plesu je 17.2.2023 a uskuteční se v sokolovně v Morkovicích. Všichni jsou 
srdečně zváni.

Chci všem spoluobčanům nabídnout možnost pronájmu naší zrekon-
struované a zmodernizované klubovny k různým akcím (narozeniny, osla-
vy, atd.). Prostor je až pro 50 účastníků. Rezervace jsou možné na telefonu 
739487646 u paní Jany Blešové.

Závěrem je třeba poděkovat všem, bez nichž by fotbal v Morkovicích 
nebyl na takové úrovni, jak tomu nyní je. Díky všem sponzorům, dobrovol-
níkům, funkcionářům, trenérům, hráčům a ostatním nadšencům. 

Všem občanům a fanouškům přeji krásné prožití svátků vánočních a ať 
se daří v roce 2023.

Za FC Morkovice, z. s. 
Ing. David Vlček, DiS., prezident FC 

Již 100 let je tomu, co byl položen základní kámen budovy Soko-
lovny v Morkovicích. Stalo se tak 4.6.1922 a tomuto slavnostnímu aktu 
předcházelo osázení sokolské zahrady právě stromy, díky kterým máme 
možnost vychutnávat si nezaměnitelnou atmosféru postavenou na pří-
bězích, které se zde po sto let odehrávaly.  
22. dubna 1922 bylo zde vysázeno 30 lip. 
Jednu jsme k nim letos přidali vzhledem 
k událostem let 1862, kdy vznikl Sokol  
a  1922, kdy byla postavena naše soko-
lovna. Pamětní tabulkou u stromu, jsme 
chtěli zmírnit silné otřesy v  pocitech 
národní hrdosti a vlastenectví, které po-
slední roky zažíváme. Tyto hodnoty jsou 
klíčové pro vývoj českých a moravských 
tradic. Právě proto jsme nazvali tento 
strom stromem Bratrství s  heslem Ni-
kdy nezapomeňme na své kořeny.

Viktor Bleša, 
starosta T. J. Sokol Morkovice

Hravé cvičení s dětmi, tak zněla pozvánka na seminář, kterou pořádala Sokol-
ská  župa hanácká s Tělocvičnou jednotou Sokol Morkovice v sobotu 5. 11. 2022 ve 
velkém sále Sokolovny Morkovice. Seminář byl zaměřen na pohybový rozvoj dětí 
od 2,5 let věku. Za aktivní účasti nás cvičitelů jsme se zaměřili na úvodní rozcviče-
ní dětí, rušnou část hodiny a závěrečnou uklidňovací. Motivací nám byla spousta 
drobných pomůcek běžného použití, které mohou děti využívat, např. židle, papír, 
lano až přes různé opičí dráhy, až po hry a honičky. Aktivně jsme se zapojovali do 
všech úkolů, vymýšleli růz-
né alternativy na cvičební 
pomůcky a  také se neméně 
nasmáli. Seminář byl pro nás 
velkým přínosem, kdy jsme 
mnozí z  nás překročili svůj 
stín a  byli znovu dětmi. Dů-
ležité pro správný vývoj dětí 
je to, že mají pohyb, aktivitu, 
která je baví, naučí se spoustu 
základních dovedností, což 
jim v současné době chybí. 
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Slavnostní předávání repliky praporu T. J. Sokol Morkovice

 Psal se rok 1872, a jednota navenek vystu-
povala s jistou okázalostí  v krojích s důrazem 
na českou národní identitu v  tehdejší rakous-
ko-uherské říši , no a co by to bylo za národní 
český spolek bez praporu v  tehdejší  prapo-
rové horečce!  Za pomoci spolku divadelních 
ochotníků, koupila jednota látku na zhotovení 
prvního praporu , který vyrobily tehdy slečny 
Marie Knapová a Josefa Pěnčíková. Tyto dívky 
také pořídily šerpy na prapor ze sbírky mezi 
sebou učiněné. “Prapor tento jest dosud“, jak 
zapsal bratr starosta Jan Kaňák v roce 1911. 

Na svěcení praporu, jak bylo tehdy obvyk-
lé u jiných spolků, nebylo však ani pomyšlení,  
a proto náš prapor nikdy nezaujal pyšné místo 
v kostelních lavicích a až do 90tých let (19.stol) 
bývala jeho úkrytem komora některého z bra-
tří. Nejdéle uchován u  Suchomelů. Dnes je 
prapor silně poškozen po útrapách svojí 150-ti 
leté pouti napříč režimy, ale stále i my můžeme 
použít historická slova bratra Kaňáka “Prapor 
tento jest dosud“.  Aby tomu bylo i nadále, roz-
hodli jsme se pořídit tuto nádhernou repliku 
a  prapor používat při slavnostních příležitos-
tech na prezentaci nejen jednoty morkovské, 

ale i pro posílení národního ducha a sokolské 
myšlenky. 

Dílo toto by nemohlo býti nikdy realizo-
váno bez provedené sbírky nejen mezi bra-
trstvem morkovským, ale i  mezi morkovskou 
veřejností ,ba ani bez podpory vzdělavatelské-
ho odboru České obce sokolské a také bez ši-
kovných rukou zhotovitelek kolem paní Libuše 
Strachotové  tvořící úžasné věci ve své dílně 
L+L umělecké vyšívání Stra-
chotovy v  Postřelmově. Vám 
všem ze srdce  Děkujeme!!!

Náklady na zhotove-
ní  této repliky byly 49.900,-, 
z  veřejné sbírky bylo získáno 
úžasných 23.668,-, předpoklá-
daná výše podpory  ze vzdě-
lavatelského odboru České 
obce sokolské  18.000,- (tato  
bude schvalována na podzim-
ním zasedání předsednictva  
vzdělavatelského odboru Čes-
ké obce sokolské)  a  vlastní 
zdroje jednoty činí 8.232,-. 

Se vší úctou a  pokorou 

věřím, že nastupující generace sokolíků bude 
oba naše prapory hrdě představovat při slav-
nostních příležitostech a dál bude psát historii 
našeho spolku v Morkovicích aby si naši soko-
lové za desítky let opět připomněli  historická 
slova bratra Kaňáka “Prapor tento jest dosud“,

NAZDAR!! 
Viktor Bleša, 

starosta T. J. Sokol Morkovice
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Noc Sokoloven 8. 10. 2022 v Morkovicích

Uspořádat akci „Noc sokoloven“ v naší tě-
locvičně nás velmi nadchla. Rozhodli jsme se, 
že ji uspořádáme i  my, a  to na památný den 
Sokolstva, což je 8. 10. 2022. Vyvěsili jsme pla-
kátky a začali přijímat přihlášky a plánovat prů-
běh akce. Celkem se nahlásilo 51 dětí na akci 
a z toho 38 jich přespalo, ostatní snad příští rok.

Brzy odpoledne jsme se sešli na sokolov-
ně, každá z  aktivních sester napekla buchtu 
či koláč a už se pomalu trousily děti. Prvně se 
slavnostně předávala replika sokolského pra-
poru za účasti sokolů Župy hanácké, zástupců 
města a  ostatních hostů. Poté následoval po-
chod k  pomníku padlým se slavnostní hud-
bou, položil se věnec k pomníku a všechny děti 
zapálily svíčku. Poté jsme se přesunuli zpět na 
sokolovnu a už probíhala akce jen kolem dětí. 
Každé dítě obdrželo špekáček, který si opeklo, 
dostalo navařený čaj, zazpívali jsme písničku 
s kytarovým doprovodem u táboráku. Už se se-
tmělo a  tak mohla proběhnout stezka odvahy 
při svíčkách, kde každé dítě razítkem potvrdi-

lo, že prošlo kontrolou. Přesunuli jsme se do 
velkého sálu sokolovny, kde si všichni rozbalili 
své věci na spaní – karimatky, spacáky, polš-
tářky či mazlíky na spaní. Převlékli jsme se do 
úboru na spaní, každý dle vlastní libosti, ještě 
se občerstvili koláči, buchtami či čajem a zaleh-
lo se k promítané pohádce. Někteří už pomalu 
usínali, jiní postupně. Noc proběhla v  klidu, 
bez zlobení či jakéhokoli narušování. Ráno 
jsme si přivstali, navařili čerstvý čaj, ohřáli pár-
ky, vajíčka, pečivo, dochystali buchty a šlo se na 
budíček. Za zvuku píšťalky se děti rozběhly na 
zahradu, kde proběhla ranní rozcvička a šlo se 
snídat. Pak už následovalo jen postupné balení 
věcí, společné focení, rozdání upomínkových 
předmětů. Děti si ještě pohrály v  tělocvičně 
s míči a pomalu odcházely s rodiči domů.

Celá akce se velmi vydařila, všichni od-
cházeli domů spokojení a s pocitem, že to má 
smysl.

Petra Blešová, odbor všestrannosti T. J. 
Sokol Morkovice
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